
اقتصادی

رئیس سابق انجمن سازندگان قطعات خودرویی اعلام کرد

بی خبری قطعه سازان از 
قراردادهای خارجی خودرو

رئیس  اتحادیه فناوران رایانه: 

بازار آی تی کشور در پسابرجام
 از رونق افتاده است

یک مسئول وزارت نیرو:

طرح یکسویه اشتباه بودن سدسازی 
نادرست است

صفحه4
 شنبه ۱۱ شهریور ۱۳۹۶ 

۱۱ ذیحجه ۱4۳۸ - شماره2۱7۱2

با انتشار آخرین آمارهای پولی و بانکی کشور، 
عملکرد دولت یازدهم در زمینه نقدینگی و پایه 

پولی مشخص شد.
 به گزارش مشــرق، بر اساس گفته های رئیس کل 
بانــک مرکزی، حجم نقدینگی در پایان تیر ۱۳۹۶ به 
رقــم ۱۳۳۳ هزار میلیارد تومان و حجم پایه پولی به 
رقم ۱۸۶ هزار میلیارد تومان در پایان تیر ۱۳۹۶ رسید.

بدین ترتیب، دولت یازدهم در ۴ ســال عمر خود 
۸۵۴ هزار میلیارد تومان بر حجم نقدینگی افزوده است، 
چرا که در پایان تیر ۱۳۹۲ و ابتدای شروع به کار دولت 
روحانی، حجم نقدینگی ۴۷۹ هزار میلیارد تومان بود.

مقایسه عملکرد ســه دولت اخیر در زمینه رشد 
نقدینگی نشان می دهد دولت یازدهم بدترین عملکرد 
را داشــته است، چرا که دولت نهم ۱۲۹ هزار میلیارد 
تومان بر حجم نقدینگی کشور افزود و دولت دهم ۲۷۷ 

هزار میلیارد تومان بر این رقم اضافه کرد.
این آمارها نشان می دهد حجم نقدینگی جدید در 
دولت یازدهم بیش از ۳ برابر حجم نقدینگی جدید در 
دولت دهم و ۶/۶ برابر حجم نقدینگی جدید در دولت 

مقایسه انضباط پولی سه دولت؛

دولت یازدهم ۳ برابر دولت دهم و 6/6 برابر دولت نهم نقدینگی ایجاد کرد

نهم بوده است.
بر این اســاس، از رقم ۱۳۳۳ هزار میلیارد تومان 
نقدینگــی جاری در اقتصاد ایــران، ۶۴ درصد آن در 
دولت یازدهم، ۲۱ درصد در دولت دهم و ۱۰ درصد در 

دولت نهم و مابقی در دولت های قبل ایجاد شده است.
آمارهای بانک مرکزی بیانگر آن اســت که دولت 
حســن روحانی از پایان تیرماه ۱۳۹۲ تا پایان تیرماه 
۱۳۹۶ به طور متوسط هر ماه ۱۷ هزار و ۷۹۲ میلیارد 

تومان نقدینگی جدید به اقتصاد کشور افزوده است، 
یعنی روزانه ۵۹۳ میلیارد تومان و ساعتی ۲۴ میلیارد 

تومان.
سؤالات مهمی که مطرح می شود این است که ۸۵۴ 
هزار میلیــارد تومان حجم جدید نقدینگی در دولت 
یازدهم، کجا خرج شده است؟ سهم کدام اقشار جامعه 
شده است؟ نصیب اقشار کم درآمد و متوسط شده یا 
در قالب وام های کلان و میلیاردی به جیب مرفهان و 
پولدارها رفته است؟ چرا این پول به بخش تولید کشور 
تزریق نشده چراکه همچنان تولیدکنندگان از کمبود 

نقدینگی می نالند.
 شاخص دیگری که بی انضباطی دولت یازدهم را 

نشان می دهد، پایه پولی )چاپ پول پرقدرت( است.
دولت هــای نهم و دهم در طی ۸ ســال مجموعا 
۸۰ هزار میلیارد تومان پول پرقدرت چاپ کردند؛ اما 
دولت یازدهم فقط در ۴ سال ۹۱ هزار میلیارد تومان 
بر حجم پایه پولی افزود. یعنی دولت اول حسن روحانی 
از مجموع دو دولت احمدی نژاد، پول پرقدرت بیشتری 

چاپ کرده است.

در پی انتشــار خبری در صفحه اقتصادی روزنامه با عنوان »۵۰ هزار 
نفر در طرح کارورزی ثبت نام کردند و فقط ۱۰ نفر سر کار رفتند« اداره 
کل فنی و حرفه ای اســتان تهران با ارســال جوابیه ای، در خصوص خبر 

مذکور توضیحاتی بیان کرد. متن جوابیه به شرح زیر است:
جناب آقای حسین شریعتمداری

مدیر مسئول محترم روزنامه کیهان
سلام علیکم

»بازگشــت به تیتر مندرج در روز یکشنبه مورخ ۱۳۹۶/۶/۵ روزنامه 
کیهــان، با عنوان »۵۰ هزار نفر در طرح کارورزی ثبت نام کردند و فقط 
۱۰ نفر سر کار رفتند« به نقل از اینجانب، به استحضار می رساند، محور 
اصلی گفت وگو و مصاحبه، که مشروح آن از طریق خبرگزاری فارس نیز در 
همان تاریخ انتشار یافته است، تاکید بر افزایش روند ورود فار غ التحصیلان 
دانشگاهی برای استفاده از مزیت های طرح کارورزی وزارت کار، نظارت 
جدی بر روند مهارت آموزی کارورزان و ایفای نقش جدی سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای در نظارت و تسهیل فرایند صدور گواهینامه ها بوده است 
که این طرح در استان تهران نزدیک به ۵۰ هزار نفر داوطلب داشته و در 
هفته اول، با ورود دستگاه های پذیرنده، تعداد زیادی وارد بازار کار شده 
و روز به روز نیز با استقبال دستگاه های پذیرنده و توجیهات لازم با افراد 
بیشتری در طرح مذکور مواجه هستیم. به نحوی که با آغاز خوب این طرح، 
سهمیه ۷ هزار نفری استان تهران جوابگوی نیاز استان نخواهد بود. لذا از 
آنجا که عناوین خبری همواره بیشترین تاثیر را در ذهن مخاطب خود القا 
می نمایند، عنوان مذکور تعبیر و تعریف درستی از محتوا و ماهیت امر را 
انعکاس نداده و شبهاتی را در ذهن متبادر می سازد. لذا خواهشمند است 

دستور فرمایند نسبت به درج جوابیه اقدام به عمل آید.«

رئیس  اتحادیه فنــاوران رایانه گفت: وضعیت بازار کالاهای 
آی تی در کشــور رو به راه نبوده بلکه در شرایط بسیار بدی به 

سر می برد. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، سید مهدی میرمهدی در گفت و گو با 
رادیو افزود: انتظار می رفت در دوران پسابرجام بازار کالاهای آی تی در 
مسیر رونق قرار گیرد و به تبع، سهمی در سبد خانوارها به خود اختصاص 
دهد که متاسفانه چنین نشد. وضعیت بازار کالاهای آی تی در کشور رو 

به راه نبوده بلکه در شرایط بسیار بدی به سر می برد. 
وی با اشــاره به این جمله که هم اکنون کسب و کار در بازار آی تی 
بی رمق تر از هر زمان دیگریست بر لزوم رونق بخشی به کسب و کار در 

این حوزه تاکید کرد.
رئیس  اتحادیه فناوران رایانه در پاســخ به سؤالی مبنی بر اینکه چه 
میزان از کالاهای آی تی موجود در بازار مربوط به تولید داخلی اســت، 
گفت: کالاهای مورد نظر به سبب تغییراتی که طی روز، هفته یا ماه در 
دنیا اتفاق می افتد شــاید سرمایه گذاری در ایران مقرون به صرفه نباشد 
بجز اینکه زمینه صادرات کالا در کشور فراهم شود و شرکت های خارجی 
بتوانند در کشور سرمایه گذاری کنند.میرمهدی با بیان اینکه سهم تولید 
داخلی از مجموع بازارکالاهای آی تی در کشــور تنها پنج درصد است، 
اظهار داشت: بیشتر این تولیدات برمی گردد به اکسسوری ها مانند موس، 
کیبــورد، فلش و... نه کالاهای ســرمایه ای. البته امکان تولید کالاهای 
ســرمایه ای نیز در صنعت آی تی کشور وجود دارد به شرط اینکه 
زیر ســاخت های لازم و همینطور بستر سرمایه گذاری در این حوزه به 

نحو شایسته فراهم شود.

کارشناســان معتقدند اختصــاص 50 هزار 
میلیارد تومان تسهیلات به بنگاه های کوچک و 
متوسط صنعتی، بدون مقابله با واردات بی رویه 
و قاچاق اثربخشی چندانی بر بازگشت رونق به 

صنایع ندارد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، چند روز پیش با 
تصمیم بانک مرکزی، مقرر شد امسال ۵۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات از سوی بانک های عامل به بنگاه های 
کوچک اقتصادی اختصاص یابد. سال گذشته نیز 
۲۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش ها و مراکز 
تولیدی تزریق شــد که البته در ارتبــاط با نتیجه و 
اثربخشی آن، مباحث و ابهامات بسیاری مطرح است.

مصطفی آل احمد، دانش آموخته رشته اقتصاد در 
این رابطه گفت:عمده ترین چالش تسهیلات مذکور به 
نرخ سود بالای آن معطوف می شود و تا زمانی که شاهد 
چنین سودهایی می باشیم، نمی توان به اثربخشی این 
قبیل وام ها امیدوار بود و صرفا این تسهیلات در مقام 
مسکنی محسوب می شوند که التیام بخش موقت دردها 
و آلام اقتصادی مراکز و بنگاه های تولیدی خواهند بود.

وی با اشــاره به تسهیلاتی که در سال گذشته به 

برخی از بنگاه های تولیدی و صنعتی کوچک و متوسط 
اختصاص داده شد، گفت: برخی از این مراکز، تسهیلات 
اشاره شده را صرف پرداخت بدهی ها و معوقات گذشته 
خود کردند که عملا در چنین شــرایطی نمی توان به 
برون رفت از مشــکلات واحدها و مراکز تولیدی امید 

چندانی داشت.
آل احمد گفت: نگته حائز اهمیت بعدی به میزان 
تسهیلاتی معطوف می شود که مقرر است به مراکز و 
بنــگاه های تولیدی و صنعتی اختصاص پیدا کند. در 
شرایطی که یک مرکز یا بنگاه صنعتی و تولیدی، با ۴۰۰ 
میلیــون تومان و بنگاهی دیگر حداقل با یک میلیارد 
تومان هزینه اداره می شود نباید تسهیلات اعطایی به 

هر دو، به میزان مساوی اختصاص یابد.
این دانش آموخته رشــته اقتصاد گفت: اگرچه در 
این شیوه، شاهد پرداخت تسهیلات به اندازه مساوی 
خواهیــم بود، اما با در نظر گرفتن ضریب هزینه های 
این مجموعه ها، انتظار می رود متناسب با نیاز واحدها 
و بنگاه های مذکور نسبت به پرداخت تسهیلات اقدام 

شود.
وی یادآور شد: برای تحقق اهداف از پیش تعیین 

شــده در این خصوص باید با واردات بی رویه و قاچاق 
بصورت جدی تری برخورد شود تا رونق به اقتصاد کشور 
بازگردد که در چنین شرایطی تاثیر وام ها و تسهیلات 
اعطائی نیز چندین برابر خواهد شد، در غیر اینصورت 
تحقق اهداف پیش بینی شده و شکوفایی و اقتصادی 

کشور، دشوار و دور از انتظار خواهد بود.
فهیمه میرزاد، دانش آموخته رشــته اقتصاد هم با 
اشــاره به نقش اثرگذار تسهیلات اعطائی به واحدها و 
بنگاههــای تولید و صنعتی اظهار کــرد: با این وجود 
نبایــد تنها راهکار برون رفت از محدودیت های پیش 
رو در مجموعه های تولید و صنعتی را به تســهیلات 
خلاصه کرد و صرفا با تزریق وام و تسهیلات نمی توان 
به موفقیت و توفیق چندانی در این خصوص نائل شد.

وی افزود: به واقع تزریق تسهیلات در ایجاد رونق 
و کمک به واحدهــا و بنگاه های کوچک صنعتی، به 
تنهایی تعیین کننده نمی باشد و در صورت عملیاتی 
شدن اقدامات و تدابیر دیگر به عنوان مکمل، می توان 

بستر موفقیت در این حوزه را فراهم نمود.
میرزاد عنــوان کرد: یکی از ضــرورت های حائز 
اهمیت در این خصوص، به موضوع کاهش نرخ ســود 

تسهیلات معطوف می شود در غیر این صورت وام ها 
و تسهیلات اشاره شده، نتیجه ای جز بدهکارتر شدن 
متولیان مجموعه های اینچنینی در پی نخواهد داشت.
دانش آموخته رشته اقتصاد عنوان کرد: زمانی می 
تــوان به حصول توفیق در عرصه تســهیلات اعطائی 
امیــدوار بــود که به مــوازات آن تمهیــدات دیگری 
همچــون معافیت های مالیاتی در دوران رکود نیز مد 

نظر قرار گیرد.
میرزاد گفــت: انتظار می رود کاهش نرخ ســود 
تســهیلات نیز، متناسب با نرخ تورم، تعریف و اجرایی 
شــود در غیــر این صــورت اخذ ســود ۱۸ درصدی 
تســهیلات در نرخ رکود ۱۰ درصد، منطقی و عاقلانه 
نمی باشد و باید در این خصوص بازبینی و تجدید نظر 

لازم لحاظ شود.
وی افزود: البته در این میان، برخی معتقدند نرخ 
سود تسهیلات وام مذکور، عملا ۲۵ درصد محاسبه می 
شــود، زیرا ۲۰ درصد از کل تسهیلات تا زمان تسویه 
وام در حســاب بانک عامل باقی می ماند که این رقم 
معادل یک پنجم میزان تسهیلات اعطایی به متقاضیان 
و واجدین شرایط اخذ و برخورداری از این وام می باشد.

کارشناس اقتصادی:

مقابله با واردات بی رویه  شرط بازگشت رونق به اقتصاد

مشاور وزیر جهادکشاورزی خبرداد 

افزایش 500 هزار تنی تولید شکر در سال های اخیر
مشاور وزیر جهادکشاورزی، از خودکفایی 
ایران در تولید شکر تا سال ۱۴00 خبر داد 
و گفت: وابســتگی کشور به واردات روغن 

کاهش یافت.
شــاهرخ رمضان نژاد با  اشاره به اینکه ایران 
تا ســال ۱۴۰۰ در تولید شکر خودکفا می شود، 
اظهار داشت: تأمین غذا برای جمعیت رو به رشد 
با حفظ و پایداری منابــع پایه تولید، مهم ترین 
جنبه مدیریت و راهبردی بخش کشاورزی است.
وی با اشــاره به تأثیر مجموعــه ای از تدابیر 
مدیریتــی و برنامه هــای اجرایــی و همچنین 
پشــتیبانی ها و حمایت هــای دولــت بویژه در 
زیرســاخت های کشــاورزی در دستیابی کشور 
به افزایش ۲۱ میلیون تنی تولیدات کشــاورزی، 
اظهار داشت: در دولت یازدهم، تولید محصولات 
کشاورزی با رشد ۲۱ درصدی از ۹۷ میلیون تن 
در ســال ۹۲ به ۱۱۸/۶ میلیون تن در سال ۹۵ 

افزایش یافته است.
رمضان نــژاد از رشــد ۱۴۰ درصدی خرید 
تضمینی گنــدم در دولت یازدهــم خبر داد و 
گفت: با افزایش عملکرد در واحد سطح و کاهش 
سطح زیرکشت، تولید گندم از ۸ میلیون و ۸۱۶ 
هزارتن در سال ۹۲ به ۱۴/۵ میلیون تن در سال 
۹۵ افزایش یافــت و خرید تضمینی این کالای 

اساســی نیز از ۴/۸ میلیون تن در ســال ۹۲ به 
۱۱/۵ میلیون تن در سال ۹۵ رسید.

وی با اشــاره به افزایش ۵۰۰ هزارتنی تولید 
شــکر در سال های اخیر، خاطرنشان کرد: تولید 
شــکر از یک میلیون و ۱۲۳ هزارتن در ســال 
۹۲ به یک میلیون و ۶۴۳ هزارتن در ســال ۹۵ 
افزایش یافت و با استمرار سیاست های افزایش 
بهره وری و توسعه کشت پاییزه چغندرقند، ایران 
تا سال ۱۴۰۰ در تولید شکر نیز پس از گندم به 

خودکفایی می رسد.
رمضان نژاد، کاهش وابستگی کشور به روغن 
را از برنامه های اقتصــاد مقاومتی وزارت جهاد 
کشاورزی عنوان و خاطرنشان کرد: تولید کلزا با 
رشــد ۳ برابری به بیش از ۱۸۰ هزارتن رسیده 
و با اجرای برنامه ای ۱۰ ساله ضریب خوداتکایی 
کشور در تولید روغن از ۱۰ درصد کنونی به ۷۰ 

درصد افزایش می یابد.
وی بــا تاکید بر لــزوم تشــکیل و تقویت 

زنجیره تولید تا مصرف محصولات کشــاورزی 
از افزایش یک میلیون و ۳۰۰ هزارتنی ظرفیت 
سردخانه های کشور خبر داد و در خصوص صنایع 
مرتبط با بخش کشاورزی گفت: در دولت یازدهم، 
۱۴/۹ میلیون تن بــه ظرفیت جذب مواد خام 

تولیدات کشاورزی افزوده شده است.
رمضان نژاد با  اشاره به شناسایی و بهره گیری از 
ظرفیت های مغفول بخش کشاورزی برای افزایش 
تولید و  اشــتغال کشور، پرورش ماهی در قفس 
را از جمله این ظرفیت ها برشمرد و خاطرنشان 
ساخت: ظرفیت تولید یک میلیون تن ماهی به 
شــیوه پرورش در قفس در دریاهای شــمال و 
جنوب کشور شناسایی و با نصب ۴۰۰ قفس کار 
تولید آغاز و در ســال ۹۵ نزدیک به ۱۶ هزارتن 

ماهی با این تکنولوژی تولید شده است.
مشاور وزیر جهاد، گیاهان دارویی را از دیگر 
ظرفیت های مغفول کشور عنوان و تصریح کرد: 
از ۸ هزارگونه گیاهی کشور ۱۷۲۸ گونه منحصر 
به فرد است و با توجه به گرایش مردم به مصرف 
گیاهان دارویی، زراعت، توســعه کشت، صنایع 
فرآوری، بســته بندی و بازاریابی این محصولات 
در دســت اجرا قرار دارد و بر اســاس آن سطح 
کشــت گیاهان دارویی در سال ۱۴۰۴ به ۵۰۰ 

هزار هکتار افزایش می یابد.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران نوشت: با یک حساب سرانگشتی 
می توان دریافت که در هنگامه تغییر دولت، چند ساعت از وقت مدیران 
ارشد صرف حضور در جلسات تودیع و معارفه می شود که سر سوزنی 

فایده به حال کشور ندارد. 
به گزارش خبرگزاری مهر  ، پدرام ســلطانی در یادداشتی تلگرامی درباره 
جلسات متعدد مدیران کشور تصریح کرد: این روزها مقامات ارشد کشور سرگرم 
حضور در جلســات تودیع و معارفه وزرا هســتند. این جلسات که تمام شود با 
فاصله کوتاهی جلسات تودیع و معارفه معاونین و مدیران کل وزرا آغاز می شود 

و سپس نوبت به رؤسای سازمانهای استانی وزارتخانه ها می رسد و ...
وی ادامه داد: در جلســات تودیع و معارفه ، صدها مدیر ارشد وزارتخانه ها 
و ســازمانهای مختلف نیمی از روز را در سالنی جمع می شوند برای تمجید و 
تقدیر از خدمات مدیر قدیم و تعریف و برشــمردن ویژگی های مدیر جدید و 
هرچه فکر می کنی که فایده این گردهمایی چیست کمتر به پاسخ قانع کننده ای 
می رسی. با یک حساب سرانگشتی می توان دریافت که در طول سال، به ویژه 
در هنگامه تغییر دولت، چقدر از این جلســات برگزار می شود و چند ساعت از 
وقت مدیران ارشــد کشور صرف حضور در آن ها می شود که سر سوزنی فایده 

به حال کشور ندارد. 
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: به باور من بسیاری از اینگونه رفتارها 
بوی نفت می دهد. دیر زمانی کشــور ما با تکیه صرف بر درآمدهای نفتی اداره 
می شــد. به بیان دیگر اول نفت کشــور را اداره می کرد بعد دولت. بار مدیریت 
کشور بر دوش نفت بود و مدیران کارشان این بود که قدرالسهم نفت را که به 
وزارتخانه یا سازمان ایشان می رسید خرج کنند و این کار وقت زیادی از ایشان 
نمی گرفت. لذا باقی وقت ایشان به کارهای غیر ضرور و تشریفاتی می گذشت. 
ســلطانی اضافه کرد: نمونه بارز دیگری از این رفتارهای نفت پایه ، وجود 
شوراها، مجامع، هیأت ها و به طور کلی گعده های متنوع در ساختار مدیریتی 
کشور است. در قالب قوانین و مقررات و بخشنامه های رنگارنگ، برای هر موضوع 
و مســئله ای کارگروهی با اسامی مختلف بوجود آمده است. در این کارگروه ها، 
نمایندگانی از دســتگاه های مختلف دور هم جمع می شــوند و درباره کارهای 

یکدیگر اظهار نظر می کنند و برای همدیگر تصمیم می گیرند. 
وی ادامه داد: به عنــوان نماینده بخش خصوصی فرصت حضور در تعداد 
زیادی از این جلسات را داشته ام و شاهد بوده ام که چگونه وقت گرانبهای مدیران 
ارشــد کشور صرف شنیدن و گفتگو درباره موضوعاتی می شود که یا در حوزه 
تخصصشان نیست یا در حیطه مأموریتشان قرار ندارد. »تله مدیریت جلسه ای« 

یکی از عوامل آشکار کاهش بهره وری در نظام اداری کشور است.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: پی در پی بودن این جلسات، 
حتی فرصت مطالعه گزارشــهای مربوطه را به مدیران شرکت کننده در آن ها 
نمی دهد. ایشان در جلسه گزارش را بطور خلاصه می شنوند و با مهارتی که از 
حضور مستمر دراین جلسات یافته اند فی البداهه اظهار نظر می کنند و تصمیم 
می گیرند. و البته کیفیت این گونه تصمیم گیری ها دیگر جای بحث ندارد. باید 

اعتراف کنم که بخش خصوصی هم در این حلقه گرفتار آمده است. 

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران:

وقت مدیران کشور صرف جلسات بی فایده
 تودیع و معارفه می شود

علی رغم ادعاهای دولت در زمینه ایجاد 
شغل، برخی کارشناسان و فعالان اقتصادی 
معتقدند که روند تولید و اشــتغال کنونی 

چندان امیدوار کننده نیست.
رئیس جمهور اخیرا در سخنانی اظهار کرد که 
ورودی بازار کار در کشور ما یک میلیون نفر است 
در حالی که در دولت یازدهم به صورت ســالانه 

فقط ۶۵۰ هزار شغل ایجاد شده است. 
حسن روحانی بر این نکته هم  اشاره کرد که 
در دنیا فقط پنج کشــور هستند که توان ایجاد 
بالای ۶۰۰ هزار شغل را دارند که ایران هم جز 
آنها اســت! البته این اظهارات روحانی چندان با 
واقعیت های اقتصادی کشــور همخوان به نظر 
نمی رسد و برخی کارشناسان وضعیت کنونی را 

چندان امیدوارکننده نمی دانند.
عضو اتاق بازرگانی تهران در گفتگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان، تصریح کــرد: بالا بودن نرخ 
سود سپرده های بانکی موجب جذب سرمایه و 
انباشــت آن در بانک ها شده که حجم عظیم از 
سرمایه به بخش تولید تزریق نمی شود، بنابراین 
تولید و اشتغال و رونق اقتصادی با مشکل جدی 
مواجه شده و ادامه روند فعلی خیلی امیدوار کننده 

نیست.
مهدی معصومــی اصفهانی اقتصادی تاکید 
کرد: رســیدن به رشد پایدار اقتصادی مستلزم 
گردش چرخه اقتصاد در تمام بخش هاســت و 
باید یک برنامه دراز مدت کارشناسی شده برای 
آن تدویــن کرد.وی در خصوص الزامات رشــد 

اقتصادی پایدار در ایران گفت: توجه به بخش های 
غیرنفتی لازمه رشــد اقتصادی پایدار در کشور 
اســت، چرا که در بخش نفت و پتروشــیمی ها 
عموما  اشــتغالزایی مناسبی صورت نمی گیرد و 
اساسا باید رشــد اقتصادی غیرنفتی در دستور 

کار و اولویت قرار گیرد.
این کارشناس اقتصادی افزود: با وجود رکود 
در اقتصاد نباید توقع رشــد اقتصادی پایدار را 
داشت و می بایســت ابتدا تولید و اشتغال را در 
بخش هــای اقتصادی ایجاد کرد، ســپس بطور 
طبیعی چرخه اقتصادی منجر به رشد هم خواهد 
شــد، اما در حالت فعلی رشد اقتصادی هم اگر 
باشد پایدار نخواهد بود و دچار نوسان می شود.

معصومی با  اشاره به اینکه اکنون بیش از پیش 

باید به بنگاه های اقتصادی کوچک و متوســط 
توجه شــود، اظهار کرد: در بسیاری از کشورها 
توجه به این حوزه موجب رونق اقتصادی می شود 
و در ایران نیز بیشترین  اشتغال و تولید در صنایع 

کوچک و متوسط رقم می خورد.
وی با بیان اینکه دســت یابی به رشد پایدار 
اقتصادی بــا یک برنامه ریزی بلندمدت دقیق و 
جامع صورت می پذیــرد، عنوان کرد: در بخش 
اقتصاد باید یک ســری قوانین و مقررات  ثابت 
و سیاست گذاری های مناسب تدوین شود و این 
اطمینان را به فعــالان اقتصادی بدهد که این 
قوانین دســتخوش تغییرات نمی شود و این امر 
قطعا منجر به جذب سرمایه گذاری های داخلی 

و خارجی هم خواهد شد.

با وجود اینکــه یک عضو کمیته فقهی 
ســازمان بورس و اوراق بهادار گفته است ؛ 
نتوانســتیم ربا را از نظام بانکداری حذف 
کنیم ، رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانکداری 
ما هیچ گونه شبهه شرعی ندارد و انتقادات 
طرح شده به دلیل اشکالاتی است که در اجرا 

به وجود می آید. 
به گزارش شــبکه خبر، ولی الله سیف ؛ رئیس 
کل بانک مرکزی در یک برنامه تلویزیونی اظهار 
کرد: واقعیت این است که در بانکداری ما بر اساس 
دســتورالعمل ها و آیین نامه های اجرایی موجود ، 
هیچ گونه شبهه ای با موازین شرعی وجود ندارد. آن 
چیزی که مبنای طرح انتقاداتی می شود اشکالاتی 
است که در اجرا به وجود می آید. برای اجرای نظام 
بانکی بدون ربا، نیازمند آموزش مفاهیم و مبانی 

به مردم هستیم.

 بنابرایــن اگــر صدا و ســیما فرصت دهد تا 
کارشناسان، فلســفه بانکداری بدون ربا را برای 
مردم تبیین کنند می توانیم به بانکداری اسلامی 

دست یابیم.
وی با بیان اینکه یکسان سازی نرخ ارز در حال 
حاضر ممکن است ادامه داد: ما در برجام به دلیل 
کارشکنی آمریکا نتوانستیم به همه اهداف بانکی 
خود برسیم اگرچه با رایزنی های صورت گرفته این 
ارتباطات بین بانکی در سطح بین الملل در حال 
شکل گیری است اما این را که چه زمانی صورت 

می گیرد فعلا نمی گوییم.
ســیف درباره نقدینگی و تبعــات آن گفت: 
نقدینگی کشــور سیزده هزار هزار میلیارد تومان 
است که رقم درشت و بالایی است. حجم نقدینگی 
می تواند تورم زا باشــد لذا ما با اعمال روش هایی 
نمی گذاریم این امر محقق شود مثلا در رابطه با 

کاهش نرخ سود ما از ۱۱ شهریور ۹۶ این طرح را 
عملیاتی خواهیم کرد که در این راستا حساب های 
کوتاه مدت روزانه را به یکساله تغییر می دهیم با 
نرخ ســود ۲۰ درصد کــه در صورتی که صاحب 
حساب بخواهد سرمایه اش را خارج کند با کاهش 

۱۰ درصدی سود از ابتدا روبه رو می شود.
در همیــن حال حجت الاســلام نظری ؛ عضو 
کمیته فقهی ســازمان بورس و اوراق بهادار، در 
یک برنامه تلویزیونی در رابطه با بانکداری بدون 
ربا گفت: بعد از پیروزی انقلاب اسلامی در راستای 
بانکداری بدون ربا چندین قانون وضع و به قانون 
بانکداری اضافه شــد اما تصویب قانون به تنهایی 
کافی نبود چراکه در عرصه عملیاتی شــدن آن 
به طور قطع اشکالاتی به وجود می آید که رفع آن 
مشکلات با تصویب چند قانون کلی میسر نیست. 
از ابتدا باید یک مرکز تحقیقاتی جدی و ذی نفوذ 

در کنار بانک ها کار می کرد و مشکلات بانکداری 
بــدون ربا را در عمل ارزیابی کرده و موانع تحقق 
آن را در عرصه عمل پیدا می کرد و برای حل آن 
راه حل می داد تا به بانکداری بدون ربا در عرصه 

عمل نیز برسیم. 
وی با تأکید بر اینکه در عرصه عمل نتوانستیم 
ربــا را از نظام بانکــداری حذف کنیم افزود: یک 
ســازمانی بر اساس بهره به نام بانک شکل گرفته 
است و حال ما می خواهیم یک نهادی را همچون 
بانکداری بدون ربا که به جای بهره بر اساس سود 
پایه گذاری شــده اســت جایگزین کنیم اما این 
امکان پذیر نیست چون راهکار عملیاتی ما مونتاژ 
این نهاد در ســازمانی اســت که با آن تعارض و 
ناسازگاری دارد. به همین سبب است که همواره 
این بحث مطرح بوده اســت کــه آیا بانک ربوی 

است یا خیر.

مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران تاکید کرد  طرح 
یکسویه اشتباه بودن سدسازی، نادرست است.

»محمد حاج رسولی ها« در گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو 
افزود: افراط در زمینه ســاخت سد نیز مناسب نیست و باید به مباحث 

اجتماعی و زیست محیطی آن به طور جدی توجه کرد.
وی با بیان اینکه امروزه کارهای موازی زیادی در بخش آب وجود دارد 
گفت: همین ناهماهنگی ها در تحقق ماموریت های بخش آب تاثیرگذار 
اســت بنابراین باید در دولت دوازدهم نگاه ویژه ای برای رفع این موضوع 

داشته باشیم.
حاج رسولی ها بر لزوم پیاده سازی نظام مهندسی آب در کشور تاکید 
کرد و گفت:  باید با برنامه ریزی مناسب تلاش کنیم در قالب برنامه ششم 
توســعه و در دوران فعالیت دولت دوازدهم بتوانیم نظام مهندسی آب را 

در کشور نهادینه کنیم.
وی ادامه داد: در زمینه تعیین تکلیف قیمت آب در بخش کشاورزی 
نیز چندان موفق نبوده ایم که با توجه به اهمیت مســئله لازم اســت در 

دولت جدید قیمت واقعی آب در این بخش مشخص شود.
این مســئول اســتفاده از ظرفیت  انجمن های مردم نهاد را خواستار 
شــد و افزود: بر پایه تجربه، در هر بخشی که از چنین ظرفیتی استفاده 
کرده ایم توانسته ایم به اهداف خوبی در بخش سازه و غیرسازه حوزه آب 

دست پیدا کنیم.
مشــاور وزیر نیرو گفت:  باید در زمینه توانمندسازی نیروی انسانی و 
جانشین پروری نیز به طور جدی تلاش کنیم تا در پایان دولت دوازدهم 

یک بانک اطلاعات قوی از نیروی انسانی در اختیار داشته باشیم.
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران غربالگری سدهای کشور با 
اولویت ساخت سد برای تامین آب شرب از اقدام های دولت یازدهم اعلام 

کرد و گفت: در دولت یازدهم ۳۴ سد در کشور به بهره برداری رسید.
وی درباره غربالگری طرح های سدســازی کشور اضافه کرد:  در این 
مدت در قالب برنامه پنجم توسعه، سازه هایی با منفعت کمتر و احتمال 

بروز مشکل در حوزه آبریز را از اولویت خارج کردیم.
»بر این اساس سدهایی که فقط برای توسعه سطح زیرکشت یا صنعت 

بود از اولویت خارج شد و تامین آب شرب را در اولویت قرار دادیم«.
وی یادآوری کرد:  با کمک سازمان برنامه و بودجه ۵۰ درصد سدهایی 
که در مرحله اجرا یا مطالعات بود به درستی متوقف شد یا اهداف آن به 

سمت تامین آب شرب تغییر کرد.
مشــاور وزیر نیرو تاکید کرد  طرح یکســویه اشتباه بودن سدسازی، 
نادرست است اما افراط در زمینه ساخت سد نیز مناسب نیست و باید به 

مباحث اجتماعی و زیست محیطی آن به طور جدی توجه کرد.

رئیس سابق انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو گفت: 
بســیاری از قطعه سازان از قرارداد با خودروسازان خارجی بی خبرند و 

دسترسی به مشارکت های جدید ندارند.
گل وردی گلستانی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به انعقاد قرارداد 
با برخی قطعه ســازان ایرانی برای تولید قطعات خودروهای خارجی تولیدی در 
کشور، اظهار داشت: تعدادی از شرکت های قطعه ساز در این زمینه نقش دارند 
اما بخش عظیمی از قطعه ســازان نیز از این قراردادها بی خبرند و دسترسی به 
مشــارکت های جدید ندارند. اگر قطعه سازان توسط وزارت صنعت جدی گرفته 
نشــوند و در بحث قرارداد با خودروسازان خارجی در حاشیه قرار داشته باشند، 

تبعات خوبی برای صنعت کشور نخواهد داشت.
رئیس سابق انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های خودرو تأکید کرد: 
بدون تقســیم کار بین قطعه سازان و در صورت نادیده گرفتن آنها، سهم تولید 
داخل در قراردادهای جدید خودرویی محقق نخواهد شــد و قطعه سازان نیز از 

تکنولوژی روز دنیا برخوردار نمی شوند.
گلستانی با بیان اینکه خودروسازان فرانسوی افراد زرنگی هستند، گفت: اگر ما 
توانمندی مناسبی در تولید قطعات با کیفیت از خود نشان ندهیم، خودروسازان 
فرانسوی به دنبال واردات می روند و سهم قطعه سازان ایرانی در تولیدات جدید 
ناچیز خواهد بود.وی با بیان اینکه برخی قطعه ســازان که قدرت بیشتری دارند 
برای انعقاد قرارداد با شــرکت های خارجی دعوت می شوند اما قطعه سازانی که 
دسترسی ندارند، درجا می زنند افزود: انحصارطلبی تبعات تأسف باری به همراه 
دارد. متولی بخش صنعت باید برنامه ریزی دقیقی برای مشــارکت قطعه سازان 
در قراردادهای خارجی انجام دهد و در این میان، انجمن های قطعه ساز نیز باید 
فعالیت بیشــتری داشته باشند. انجمن های قطعه سازی به وفور در کشور وجود 

دارند، اما با یکدیگر هماهنگ نیستند و رقابت ناسالمی وجود دارد. 
رئیس سابق انجمن قطعه سازان با بیان اینکه در قراردادهای خارجی حتی 
قطعه ســازان با گردش مالی پایین نیز باید به بازی گرفته شوند، گفت: در حال 
حاضر قطعه ســازان اطلاعی از اینکه چه قطعاتی را باید برای تولیدات مشترک 
با خودروســازان خارجی عرضه کنند، ندارند که در صورت وجود یک ســازمان 
خودرویــی می توان این هماهنگی را ایجاد کرد.گلســتانی با انتقاد از محرمانه 
اعلام شــدن قرارداد خودروســازان ایرانی با خودروســازان خارجی، افزود: در 
شرایطی که قطعه سازان سهم ۸۰ درصدی در تولید خودروهای مشترک دارند، 
باید اطلاع رســانی دقیق به آنها صورت گیرد تا برای تولید قطعات با استاندارد 

مشخص اقدام کنند.
رئیس سابق انجمن قطعه سازان خاطرنشان کرد: امکان تولید اکثر قطعات 
خودرو با بالاترین کیفیت در کشــور وجود دارد اما ابتدا باید فکری برای فروش 
آنها شود و تولید با برنامه ریزی صورت گیرد. در این زمینه اهالی متخصص هر 

صنعت باید جمع آوری شوند و برای تولید قطعات اقدام شود.

بخشــنامه بانک مرکزی برای کاهش نرخ سود سپرده یکساله به 
۱5 درصد و سپرده روزشمار به ۱0 درصد از امروز لازم الاجرا می شود.

بانک مرکزی ۳۱ مرداد ماه این خبر را اعلام و زمان اجرای این بخشنامه را 
۱۱ شهریور ماه اعلام کرد. با این حال تجربه سالیان گذشته نشان داده برخی 
بانک ها برای جذب ســپرده های مردم، به رقابت شدید با هم می پردازند و به 

لطایف الحیلی دستورات بانک مرکزی را دور زده و بی اثر می کنند.
این رقابت بانک هــا حتی صدای اعتراض  رئیس جمهور را هم بلند کرده 
است. حسن روحانی در گفت وگوی تلویزیونی اخیر خود اظهار کرد: »بانک ها 
امروز یک رقابت ناسالم با یکدیگر دارند. باید جلوی این رقابت ناسالم را بگیریم. 
یعنی این یکی مخفیانه با یک برنامه ریزی پشــت پرده سودش را بیشتر قرار 
می دهد تا پول آن یکی بانک را جذب کند. اینها رقابت های ناسالم بانکی است 

که باید جلویش گرفته شود.«
در همین روزهای منتهی به زمان اجرای دســتورالعمل بانک مرکزی نیز 
خبرهایی مبنی بر تدارک گسترده برخی بانک ها برای حفظ منافع قبلی خود 
و خنثی کردن اثر تصمیم اخیر بانک مرکزی شنیده شد به طوری که صفوف 
طولانی و حتی راه اندازی باجه عصر در برخی بانک ها در چند روز گذشته برای 
افتتاح حساب و پرداخت سود بر اساس دستورالعمل گذشته، خبرساز شده است.
برخــی بانک ها از فاصله ۱۱ روزه بین اعلام خبر و اجرای آن، برای جذب 
ســپرده با نرخ های سود بالا اســتفاده کردند تا جایی که ازدحام شدیدی در 
شــعب یکی از بانک ها به وجود آمد، چرا که این بانک نرخ ۲۳ درصد را برای 

سپرده های یکساله خود )تا قبل از ۱۱ شهریور( تعیین کرده بود.
طبق پیگیری های فارس، همین بانک به شرکت های بزرگی که تراکنش 
مالی بالایی دارند، اعلام کرده است، نگران کاهش نرخ سود روزشمار نباشند و 
نرخ سود سپرده های روزشمار همان نرخ قبلی خواهد بود. جولان دهی به این 
شکل در بازار پول و وعده ادامه همین روند، حتی برای سپرده های روزشمار، 

ناقوس شکست اجرای سیاست پولی است.
بانک مرکزی برای تحقق هدف کاهش نرخ ســود، هزینه های زیادی را به 
ساختار اقتصاد کشور تحمیل کرده است. تبدیل اضافه برداشت بانک  ها با جریمه 
۳۴ درصد به خط اعتباری با نرخ ۱۸ و ۱۶ درصد، بیشترین تاثیر مثبت را برای 

بانک های خصوصی داشته است.
از خرداد ماه ۹۴ برای اولین بار اضافه برداشــت بانک ها به خط اعتباری 
تبدیل شــد، بدهی بانک های دولتی بــه بانک مرکزی ۷ هزار و ۵۶۱ میلیارد 
تومان کاهش یافته است اما بدهی بانک های خصوصی بابت اضافه برداشت از 
۱۴ هزار و ۶۱۵ میلیارد تومان در خرداد ۹۴ با ۱۸۸ درصد رشــد به ۴۲ هزار 
و ۱۸۰ میلیارد تومان رسیده است.بنابراین هم اضافه برداشت برخی  بانک های 
خصوصی از منابع بانک مرکزی به خط اعتباری تبدیل شد و هم به روند سابق 
خود در جذب سپرده ادامه می دهند و احتمالا ادامه خواهند داد. با این وجود 
هنــوز هم امیدها به اینکه بانک مرکزی گــوش متخلفان را بپیچاند و همان 
آرامش و تعادل وعده داده شده به بازار پول بازگردد نمرده است و چشم ها به 

واکنش های مسئولان بانک مرکزی در روزهای آینده دوخته است.

بالاگرفتن نگرانی ها از دور زدن دستورات بانک مرکزی

نرخ جدید سپرده های بانکی 
از امروز اعمال می شود

علی رغم ادعاهای دولت

عضو اتاق بازرگانی: روند تولید و  اشتغال خیلی امیدوار کننده نیست

با وجود اظهارات یک عضو کمیته فقهی بورس درباره حذف نشدن ربا از بانک ها

سیف: نظام بانکداری ایران مطابق با شرع است
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